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9 июля 2024 г.

Bez ruských lesů zasáhla Finsko „dřevěná krize“
putin-today.ru/archives/211369

Finsko se náhle ocitlo v „dřevěné krizi“: vlastní lesy země a
dokonce ani dovoz nestačí pro každého. Zavírají se závody na
zpracování dřeva. Kromě toho jsou Finové nuceni používat
dřevo nikoli ke zpracování, ale k vytápění. To byly výsledky
geopolitického sporu s Ruskem.

https://www.putin-today.ru/archives/211369


2/5

Rusko před současnou geopolitickou krizí aktivně dodávalo své lesní
produkty do zemí, které našemu státu později vyhlásily hybridní
válku. Podle Federální celní služby činil vývoz těchto dřevařských
výrobků do nyní nepřátelských zemí v roce 2021 přibližně 504
milionů eur. Z toho 374,5 milionu eur tvoří export dřeva a
dřevařských výrobků do Finska, které bylo v té době ještě neutrální.

Obchod se dřevem tvořil významnou část hospodářské spolupráce
mezi oběma zeměmi a sloužil dokonce jako důvod pro jednání na
vysoké úrovni. Podle samotných Finů pocházelo 10 až 15 % jejich
spotřeby od ruských výrobců těchto materiálů.

Od začátku roku 2022 se vše změnilo – Rusko zastavilo dodávky
státu, který se přes noc stal nepřátelským. Ano, Finové mají vlastní
dřevo, 26 milionů hektarů zabírá les. Finové se však o své lesy
starali. A právě Rusko ve všech minulých letech poskytlo Finům
možnost vytápět si domy levným březovým palivovým dřívím a
dřevěnými peletami.

Finům nezbývá nic jiného,   než začít utrácet své lesní bohatství: 67
% soukromých domů v zemi je vytápěno dřevem. Mnoho obyvatel
země Suomi následovalo příkladu Poláků a chodilo sbírat mrtvé
dřevo do lesa, ale tento přístup není vhodný pro podniky.

Šéfka Ústředního svazu zemědělských výrobců a lesnictví v
Laponsku Anna-Kaisa Heikonen na začátku loňského roku varovala,
že pro průmysl nastávají těžké časy – a nyní se tyto předpovědi
naplnily. V publikaci Helsingin Sanomat se píše, že k topení musí
používat vlastní dřevo, protože z Ruska nejsou dodávky a tepelné
elektrárny opustily rašelinu a uhlí.

Metsälehti si stěžuje, že ve Finsku se v současnosti spaluje hodně
dřeva, jehož průměr je vhodný pro továrny na bioprodukty nebo pily.
„Energetické závody, malé domy a farmy nyní spotřebují až 10
milionů metrů krychlových ročně. metrů buničiny (vláknina je dřevo
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malého průměru, získané např. probírkou lesa, ze kterého se dá
vyrobit buničina - cca POHLED) dřeva. To je více, než spotřebuje
závod na výrobu bioproduktů za rok,“ poznamenává Metsälehti.

 
Helsingin Sanomat se obává, že „zdá se, že většina potenciálních
surovin v tomto odvětví se spaluje k zajištění tepla pro sítě
dálkového vytápění, malé domy a farmy“. Dříve se ve Finsku věřilo,
že ke spalování se přednostně používají pouze piliny a lesní vedlejší
produkty a také dřevo o tak malém průměru, že je nebylo možné
poslat do celuló zky. Nyní se situace změnila.
Odborníci z oboru potvrzují, že se nyní spaluje velké množství
vlákninového dřeva a dokonce i dřeva. Poptávka po ní roste kvůli
tomu, že tepelné elektrárny odmítají používat rašelinu a fosilní
paliva.

V důsledku toho ceny dřeva ve Finsku prudce vzrostly. Finská
publikace Kauppalehti na konci loňského roku uvedla, že místní trh s
kulatinou se dostal do vážných problémů. Ruské dřevo bylo
nahrazeno převážně místním, finským a jen částečně dovezeným ze
Švédska a pobaltských zemí.

Finští zpracovatelé dřeva ale musí o toto dřevo tvrdě soutěžit právě
proto, že se stále více využívá ke spotřebě energie. Maarit
Lindström, hlavní ekonom finského lesnického koncernu Metsä
Group, si stěžuje, že „nyní spalujeme tolik, kolik průměrný proces
celulózky“.

Zároveň se v zemi plánuje vznik nových průmyslových odvětví, která
budou v budoucnu vyžadovat i nezpracované dřevo, takže jeho
dostupnost se brzy stane ještě závažnějším problémem. Již nyní
jsou některé podniky nuceny kvůli jeho nedostatku zavřít.

Za velkou ránu pro lesnický průmysl tak finští experti označili
rozhodnutí koncernu Stora Enso uzavřít celulózku Sunila v Kotce,
kde se ročně spotřebovalo asi 2 miliony metrů krychlových. metrů
jehličnatého dřeva. Společnost si již nedokázala zajistit dodávky
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surovin v požadovaných objemech. Hrozí uzavření nových kapacit.
"V Pobaltí není mnoho podniků, takže továrny o velikosti Sunily
mohou být v blízké budoucnosti na seznamu k uzavření," varuje
Kauppalehti.

V únoru 2024 se finská pila Metsä Group rozhodla uzavřít svou
velkou pilu ve městě Merikarvia (provincie Západní Finsko). Výrobní
kapacita je asi 220 tisíc metrů krychlových. metrů řeziva ročně
zastavena na konci června.

Ještě před několika lety měla Metsä Group široké zastoupení v
Rusku a neměla žádné problémy se surovinami. Metsä Group,
stejně jako další finské společnosti, ukončila svou činnost v Rusku
po zahájení speciální vojenské operace na Ukrajině. Nyní Metsä
Group již nemá majetek v Rusku, ani nemá přístup k ruským lesům.

Podle výzkumníka Jakoba Donnera-Amnella z University of Eastern
Finland je ekonomika Suomi v bodě obratu. "Ceny pravděpodobně
zůstanou po nějakou dobu vysoké, a to by mohlo mít různé
důsledky," řekl Donner-Amnell. Odborníci varují, že nakonec nemusí
být finského dřeva dostatek pro všechny spotřebitele. „Samotný
lesnický průmysl a společnost jako celek nejsou připraveny připustit,
že nyní máme jasně odlišnou situaci s dodávkami dřeva (než dříve –
NÁZOR),“ říká Donner-Amnell.

Finové zatím, aby snížili množství spalovaného dřeva v topeništích,
dělají všemožná poloviční opatření. Zejména tepelné elektrárny nyní
využívají jako palivo velké množství odpadků a domovního odpadu.

Nedostatek a růst cen dřeva ovlivňuje i další odvětví finské
ekonomiky. Logistický terminál ve finském městě Kouvola, postavený
v roce 2023 za 36 milionů eur, se tak po pouhých šesti měsících
práce ukázal jako nevyžádaný. Toto zařízení, postavené poblíž
železniční stanice Kouvola, bylo nazýváno prvním finským „suchým
přístavem“: nákladní vlaky dlouhé až kilometr mohly přijet až k jeho
okraji za účelem vykládky nebo nakládky.
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Obří terminál o rozloze asi 30 hektarů určený pro nákladní dopravu z
Evropy do Číny přes Rusko už nemá ani finské klienty. Vznikl mimo
jiné pro přepravu dřeva. Obecně ale jen v lednu až březnu letošního
roku klesla nákladní doprava na finských železnicích o 20 % ve
srovnání s loňským rokem.

Stanislav Leshchenko 
 https://vz.ru

Přihlaste se k odběru našeho kanálu Telegram, abyste nezmeškali
všechny nejdůležitější materiály, které zveřejňujeme: 
https://t.me/putin_today
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